

潜水埋深为零时塔里木盆地不同土质潜水蒸发与水面蒸发关系分析

Relationship between water surface evaporation and phreatic water evaporation when phreatic water buried depth is zero for different soil in Tarim River basin

投稿时间: 2004-4-6 最后修改时间: 2004-11-21

稿件编号: 20051319

中文关键词: 潜水蒸发; 水面蒸发; 折算系数; 潜水蒸发能力系数; 塔里木盆地

英文关键词: phreatic water evaporation; water surface evaporation; conversion coefficient; phreatic water evaporation coefficient; Tarim River Basin

基金项目: 863计划(2002AA2Z4201); 国家科技攻关计划(2002BA901A36); 国家自然科学基金项目(40471020)和中国科学院“西部之光”项目

作者	单位
胡顺军	西北农林科技大学旱区农业水土工程教育部重点实验室, 杨凌 712100; 中国科学院新疆生态与地理研究所, 乌鲁木齐 830011
宋郁东	中国科学院新疆生态与地理研究所, 乌鲁木齐 830011
田长彦	中国科学院新疆生态与地理研究所, 乌鲁木齐 830011
王举林	陕西省户县水利局, 户县 710016

摘要点击次数: 9

全文下载次数: 15

中文摘要:

根据渭干河灌区潜水蒸发试验站和阿克苏水平衡试验站的实际监测资料, 分析了 E_{601} 型蒸发器与 E_{20} 蒸发皿观测的水面蒸发的关系、不同土质潜水埋深为零时潜水蒸发与水面蒸发的关系, 提出了潜水蒸发能力系数的概念, 并分析了其与土壤机械组成的关系。结果表明: 塔里木盆地非冻冻期 E_{601} 型蒸发器与 E_{20} 蒸发皿观测的水面蒸发的折算系数变化在0.65~0.78之间; 除细砂土外, E_{601} 蒸发器观测的水面蒸发强度不能代替潜水埋深为零时的潜水蒸发强度; 不同质地土壤的粉粘粒($d < 0.02$ mm)含量百分数与潜水蒸发能力系数呈指数相关关系。

英文摘要:

The relationship of water surface evaporation observed from E_{601} evaporator and the small type of 20 cm evaporation pan was derived from observed data from 1982 to 2003 at Aksu water balance experimental station. The relationships between E_{601} evaporation calculated by conversion coefficient and phreatic water evaporation when phreatic water table was zero, measured at phreatic water evaporation experimental station of Weiganhe river irrigation district was also analyzed, and the conception of phreatic water evaporation demand coefficient was presented. The correlation relationships between phreatic water evaporation coefficient and the mechanical composition of soil was established. The results showed that conversion coefficient between water surface evaporation observed from E_{601} evaporator and the small type of 20 cm evaporation pan was 0.65~0.78, water surface evaporation observed from E_{601} evaporator could not replace the phreatic water evaporation when phreatic water table was zero except for fine sand, and relationship between phreatic water evaporation coefficient and content of powder-clay particle was exponential.

[查看全文](#)

[关闭](#)

[下载PDF阅读器](#)

您是第606958位访问者

主办单位: 中国农业工程学会 单位地址: 北京朝阳区麦子店街41号

服务热线: 010-65929451 传真: 010-65929451 邮编: 100026 Email: tcsae@tcsae.org

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计